
V posledních několika letech vede skupina aktivistů částečně navázaných na stranu Zelených 
a brněnské občanské sdružení Brnění kampaň proti sázkovým hrám na technických 

zařízeních, laicky řečeno automatům.

Nedávno mediální hvězda mezi aktivisty 
Matěj Hollan (v současnosti v médiích nej-
častěji zmiňovaný představitel neziskového 
sektoru v ČR, o kterém jen v roce 2013 vyšlo

téměř 1000 příspěvků, tedy 3 až 4 denně!) prozradil, že 
už mu nejde jenom o automaty, ale i sázkové hry na inter-
netua kurzové sázky (tedy sázení na sport či třeba volební 
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výsledky). Zatím se mu dostávalo ze strany médií pouze 
nekritického oslavování.
Nikdo ale neřeší dopad tohoto hnutí, které v současné době 
již má podobu hrozby omezení přísunu peněz do státního 
rozpočtu a na to navazuje problém omezení podpory sportu
a neziskového sektoru obecně.  Faktem je, že současný boj 
s hazardem neřeší podstatu problému.  Tento boj s provozo-
vateli heren a kasin vede pouze k odvetným útokům podni-
katelů. Musíme mít na paměti, že provozování hazardního 
průmyslu v ČR je legálním druhem podnikání: Vnořte se 
prosím na chvíli do kůže podnikatele kteréhokoliv odvětví 
a ptejte se, zda by Vám byla vhod omezení a šikana vašeho 
podnikání, které je legální, za které řádně odvádíte daně 
a zákonnou cestou generujete zisky.“ 
Logicky zde mnoho lidí napadne otázka, zda je tento hon 
na čarodějnice demokratický a hodný země, která se řadí 
mezi vyspělé. Je třeba se ale zamyslet i nad tím, jak bojovat 
se závislostí na hazardu a jejími následky, která dělá ono 
zlo a podněcuje odboj aktivistů. Bez přiznání si faktu, že 
část zákazníků heren a casin má s hraním problém a že je 



za něj spoluzodpovědný i ten, kdo službu hraní nabízí, se 
podnikatelé v sázkových hrách nikam neposunou a větší 
podnikatelské jistoty nedosáhnou.
Na základě této myšlenky existuje značně velký prostor 
pro společný dialog s vlastníky a provozovateli kasin či 
heren v ČR. Celá společnost by se měla zamyslet, zda je 
dobré a v jejich zájmu kasina a herny rušit. Je možnost 
komunikovat a najít rozumné řešení, které nebude ome-
zovat hazard a tím přísun fi nancí do rozpočtů, ale bude 
snižovat riziko vzniku závislosti na hazardu jinou cestou. 
V jiných kontroverzních oblastech podnikání by rovněž 
bylo v rozporu s demokracií někomu odpírat skleničku 
alkoholu nebo krabičku cigaret či nákup Diazepamu na 
bolest hlavy. V ČR je mnohem více závislých na alko-
holu a tabákových výrobcích než na hracích automatech. 
Mnoho odborníků určitě potvrdí, že závislost na alkoholu 
a drogách je stejně nebezpečná jako na hazardních hrách. 
U návykových látek dochází k závislosti ne jen duševní, ale 
i fyzické.  
Velké procento lidí, kteří se jen tak občas napijí, aby se od-
reagovali, nemusí alkoholu nikdy propadnout. Rovněž je 
třeba si uvědomit, že hraní hazardních her nemusí nutně 
pro člověka znamenat, že se stane Gambler, ale naopak to 
pro něj může být chvilka odreagování a povzbuzení mysli. 
Bylo by dobré zamyslet se společně s provozovateli jak 

bojovat se vznikající závislostí a docílit nějakého kompro-
misu. K tomu by měli sloužit i profesní asociace, kdy část 
z nich, například Unie herního průmyslu ČR, se je této 
situace vědoma. 
Dobrým příkladem opatření je možnost založit speciální 
nadaci za účelem pomoci gamblerům (tzv. case manage-
ment) a prevence rizikového hraní. Tato nadace může být 
dobrovolnou aktivitou fi rem v oboru, později může být 
zahrnuta přímo do zákona a odvody pro ni se stanou po-
vinné. Samotné herny a casina by měly instalovat robustní 
program společenské odpovědnosti – nestačí varovné letáč-
ky, ale mělo by se jednat o varování přímo na obrazovkách 
automatů a výrazné informace typu umístění fotografi e 
a kontaktu konkrétního psychologa či adiktologa, kterého 
můžou hráči v problémech kontaktovat.
Zůstaly by tak herny a s tím spojený přísun fi nancí do roz-
počtu jednotlivých krajů a měst, kterým se otevírá mož-
nost rozvíjet infrastrukturu a podporovat neziskové akti-
vity. V neposlední řadě je třeba si uvědomit, že uzavírání 
státem licencovaných heren zavdá vzniku nových - černých 
a stávající hráči se přesunou do virtuálních kasin, které mají 
často sídlo v daňových rájích a tak daňovou povinnost pro 
ČR nulovou. 
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